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Abstract

Background: Biomarkers of hepatocellular carcinoma (HCC) are helpful in screening, diagnosis and follow up of cases. Osteopontin (OPN) is a glycoprotein secreted by osteoblasts, osteoclasts, macrophages and T cells, and is over-expressed in a variety of tumors, including carcinomas of liver, stomach, breast, lung, colon, and prostate.

So, the aim of this study was to verify the possibility of using the plasma Osteopontin level as a biomarker for diagnosis of HCC.

Methods: The study included 70 subjects divided into three groups: group I had 30 patients with HCC (proved by histopathology or combined spiral CT and elevated alpha-fetoprotein) on top of HCV, group II had 30 patients with HCV infection and group III had 10 healthy subjects serving as control. Osteopontin level was measured in plasma of the studied subjects by ELISA, serum alpha fetoprotein (AFP) level was also measured by EIA.

Results: Osteopontin levels were significantly elevated in patients with HCC and in HCV patients in comparison to control group (P: 0.005). There was significant correlation between OPN and AFP levels (P: 0.00). The sensitivity and specificity of OPN for selective detection of HCC group over the non-HCC group (HCV group and healthy control group) were73% and 54%, respectively, at a cut-off value of 128.5 ng/mL. Plasma OPN levels directly correlated with

the tumor number but not with the size of the tumor (P: 0.00).

Conclusion: Plasma OPN level appears to be an additional biomarker

for HCC detection.
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مستوى اوستيوبونتين في البلازما كأحد المؤشرات البيولوجية لتشخيص سرطان الكبد
الخلفية : المؤشرات الحيوية لتشخيص سرطان  الكبد هي
مفيدة في الفحص والتشخيص و متابعة الحالات. اوستيوبونتين هو بروتين سكري تفرزه الخلايا بانية العظم ، الخلايا الآكلة للعظم ، الخلايا الضامة
والخلايا  تي، وهو يزداد بإفراط في  أكثر من مجموعة متنوعة من الأورام، بما في ذلك سرطان الكبد والمعدة و الثدي والرئة و القولون ، و البروستات.
لذلك ، كان الهدف من هذه الدراسة هو التحقق من إمكانية استخدام مستوى اوستيوبونتين في البلازما كأحد المؤشرات البيولوجية لتشخيص سرطان الكبد .
الأساليب: شملت الدراسة 70 مريضا تم تقسيمهم إلى ثلاثة مجموعات: المجموعة الأولى تشمل 30 مريضا يعانون من سرطان الكبد ( ثبت من عينة الكبد
أوالأشعة المقطعية ثلاثي الأطوار مع ارتفاع ألفا فيتو بروتين مجتمعة) على خليفة  من التهاب الكبد (سي) ، وكان في المجموعة الثانية 30 مريضا مع فيروس التهاب الكبد (سي) والمجموعة الثالثة تشمل 10 اشخاص أصحاء بمثابة المجموعة الضابطة. كان مستوى اوستيوبونتين يقاس في البلازما بطريقة إلايزا ، وقد تم قياس مستوى بروتين جنيني الفافيتو بروتين أيضا في الدم.
النتائج : كانت مستويات اوستيوبونتين مرتفعة بشكل ملحوظ في المرضى مع سرطان الكبد و مرضى فيروس (سي) في مقارنة بالمجموعة الضابطة . كان هناك ارتباط كبير بين مستوى اوستيوبونتين و مستوى الفافيتو بروتين . حساسية و خصوصية اوستيوبونتين  الانتقائية  للكشف عن مجموعة سرطان الكبد على مجموعة المرضى بدون سرطان 73 ٪ و 54 ٪ على التوالي، و ذلك عند الحد القطعي 128.5 نانوغرام / مل . مستويات البلازما اوستيوبونتين مرتبطة مباشرة مع عدد الأوارم ولكن ليس مع حجم الورم  .
الاستنتاج : مستوى البلازما اوستيوبونتين يبدوكإضافة الى المؤشرات البيولوجية للكشف عن سرطان الكبد .
